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آیت ا... علم الهدی در دیدار با فرماندار 
مشهد 

 باید منافع واحدهای صنعتی
 به مردم برسد 

آیــت ا... علم الهــدی در دیــدار بــا فرماندار مشــهد 
بخش های پیرامون بین شــهر و روســتای مشــهد را 
آســیب زا    ارزیابی کــرد و دربــاره واحدهای صنعتی 
گفــت: بایــد نفــع واحدهــای صنعتــی اســتان بــه 
 ،Alamolhoda.com مــردم برســد.به گــزارش
آیت ا...ســید احمد علم الهدی در دیــدار با فرماندار 
و بخشــداران مشــهد که بــه میزبانی دفتــر نماینده 
ولی فقیه در استان برگزار شــد، اظهار کرد: در سال 
گذشته، مشهدالرضا)ع( شــاهد وقوع بحران هایی 
بوده و دشــمن تلاش داشــته تا با برنامه ریزی دقیق، 
توطئه های فرهنگی خود را در شهر امام رضا )ع( اجرا 
کند اما به لطف خدا، برکت عنایات خاصه امام هشتم و 
البته مدیریت انقلابی فرماندار و مدیران اجرایی شهر، 
نه تنها همه این بحران ها خنثی شده بلکه فعالیت های 

مثبت بسیاری هم صورت گرفته است.
وی افزود: اجرای صحیح و کامــل طرح های اصلاح 
نظام اقتصادی و هدفمندسازی یارانه ها نیازمند اراده 
جهادی در متولیان امر بود و خوشبختانه از موضوع 
نان گرفته تا پیک هــای زیارتی، مشــهدالرضا)ع( با 

کمترین آسیب این مراحل را پشت سر گذاشت.
نماینــده ولی فقیــه در اســتان خراســان رضــوی 
خاطرنشان کرد: فرمانداری در دوره جدید شرایطی 
را ایجاد کرد که صحنه از ستاد جدا شــود و فرماندار 
ســخت کوش و انقلابی مشــهد در همه عرصه ها در 
خط مقدم رسیدگی به مشکلات و پیگیری مطالبات 

مردمی در میدان بود.
امام جمعه مشهد ادامه داد: یکی از رموز موفقیت در 
مدیریت شهری هم این است که ظرفیت ها به صحنه 
آورده شــوند و در جهتی اســتفاده شــوند کــه به حل 
مشــکلات مردم و خنثی ســازی بحران ها بینجامد. 
در مشــهدالرضا)ع( هم ظرفیت های فراوانی وجود 
دارد و از نماز جمعه گرفته تا آســتان قــدس رضوی، 
حوزه علمیه خراسان و دانشگاه های مادر، باید از این 

بسترها استفاده شود.
آیت ا...علم الهــدی ضمن تأکید بر ضرورت توســعه 
بخش های شهرســتان مشــهد گفت: متأســفانه در 
مشــهد یکی از چالش های بسیار آســیب زا، مشکل 
بخش هایی است که شرایطی بین روستا و شهر دارند و 
اگر قرار باشد با دیدگاه توسعه روستایی به آن پرداخته 
شود، از ظرفیت های شهری آن غفلت می شود و اگر 
بخواهیم با نگرش توســعه زیرســاخت های شــهری 
به ایــن بخش ها توجــه کنیــم، اهمیت حفــظ بافت 
روستایی آن نادیده گرفته می شود.وی تصریح کرد: 
در بخــش احمدآباد، دهســرخ یکــی از روســتاهای 
منزوی منطقه است درحالی که اگر به ظرفیت های 
مربوط به حــوزه پذیرایــی از زائــران امام رضــا)ع( و 
ایجاد دسترســی های پیــاده و ســواره از این منطقه 
به مشــهدالرضا)ع( توجه شــود، می تواند هم ازنظر 
اقتصادی و هــم ازنظر ارتباطی، گنج پنهان توســعه 
و تعالی این بخش و کل اســتان باشــد. علاوه بر این، 
بخش رضویــه هــم باوجــود برخــورداری از ظرفیت 
امامزاده یحیی )سلام ا... علیه(، امکان توسعه زیادی 
دارد.عضو مجلس خبرگان رهبری در انتها بیان کرد: 
یکی از چالش های موجــود، آن دســته از واحدهای 
صنعتی هستند که وضعیت آن ها سازمان دهی نشده 
اســت. دراین باره، باید شــرایطی ایجاد کرد که نفع 

واحدهای صنعتی متوجه مردم استان باشد.

معاون عمرانی استاندار خراسان رضوی 

 طرح تحول روستایی استان 
تدوین شد 

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری خراسان 
رضوی گفت: برنامه  طرح تحول روستایی در این استان 
تدوین شد که در این چارچوب جایگاه دفتر روستایی 
به عنوان مرکز ثقل این حوزه به طور ویژه بررسی شده 
اســت.به گزارش ایرنا، جــواد خدایی روز گذشــته در 
مراسم تودیع و معارفه سرپرست دفتر امور روستایی و 
شوراهای استانداری خراسان رضوی افزود: با کمال 
تاســف آمار دســتگاه های مختلف در حوزه روستایی 
در گذشته با هم متفاوت و امکان برنامه ریزی مناسب 
را از میان بــرده بود که در نهایت و با تــلاش این حوزه، 
شناسنامه کامل مسائل روستاها به دست آمد و برنامه 
جامع روستاها ایجاد شد.او اظهار کرد: ظرفیت های 
مختلف در دســتگاه های استان خراســان رضوی در 
حوزه روستایی باید به هم افزایی برسند و لازم است تا 

نگاه بودجه محوری به برنامه محوری تغییر یابد.
مدیر سابق دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری 
خراســان رضوی نیــز در ایــن مراســم گفت: بــه رغم 
محدودیت هــا و کمبود نیــروی انســانی، هماهنگی 
دو هزار و ۵۰۰ دهیار در ســه هزار روســتای استان به 
نتیجه رسید و در این مدت تلاش شد تا انتظارات دولت 
و خراسان رضوی در موضوع اشتغال و سرمایه گذاری 
به درستی پیگیری شود.محمد شفیعی ادامه داد: هم 
اکنون توجه مردم به سمت روســتاها برای در اختیار 
قرار گرفتن زمین بیشتر شده است و بر همین اساس 
نیاز بود تا نظارت بیشــتری در این باره صورت گیرد تا 
خارج از ضابطه اصلی شاهد رخدادی نباشیم.او بیان 
کرد: حوزه روستایی دغدغه های مختلفی دارد که از 
جمله آن می توان به موضوع مالی اشاره کرد که سعی 
شد تا با دقت و برنامه ریزی بر اساس برنامه های استان 
پیگیری شــود.در این جلســه حمید رضا ســراجی به 
عنوان سرپرست جدید دفتر امور روستایی و شوراهای 

استانداری خراسان معرفی شد.

از میان خبرها

سیاسی

دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان 
رضوی 

80 درصد دستگیرشدگان 
اغتشاشات اخیر آزاد شدند 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان گفت: تاکنون 
بیش از 8۰ درصد دستگیرشدگان که تحت تأثیر فضای 
مجازی قرار گرفتند و از روی احساســات صرفــا   وارد 
اغتشاشات شــده اند با صدور قرارهای تأمین مناسب 

فعلا   آزاد شده اند.
بــه گــزارش مدیریــت روابــط عمومــی و ارتباطــات 
دادگستری خراسان رضوی محمدحسین درودی در 
جمع مسئولان قضایی از رسیدگی دقیق به پرونده های 
اغتشاشگران حوادث اخیر در مشهد خبر داد و افزود: 
مطابق خواســته مردم با برهم زننــدگان نظم و امنیت 

عمومی قاطعانه برخورد خواهد شد.
وی با اشاره به فرایند رسیدگی به جرایم برهم زنندگان 
امنیت داخلی کشــور افزود: مردم از وضعی که توسط 
عده ای آشوبگر در شهرها به وجود آمده به شدت ناراحت 
هستند و انتظار آنان از دستگاه قضایی برخورد قاطع و 
قانونی با این افراد است . وی افزود : بر همین اساس در 
دادسرای عمومی و انقلاب مشهد بلافاصله شعب ویژه 
بازپرسی برای رسیدگی به جرایم  متهمان حوادث اخیر 
تشکیل شــد و تمامی متهمان در کمتر از چند ساعت 
بعد از دستگیری توسط مقام قضایی تفهیم اتهام شدند 

و قرار تأمین وفق قوانین و مقررات صادر شده است.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی گفت: 
به جهت رعایت حقوق متهم ، به طور مســتمر مقامات 
قضایی از بازداشتگاه ها و زندان و کانون اصلاح و تربیت 
بازدید داشــتند که بحمدا... مشکل خاصی مشاهده 
نشده است.محمدحسین درودی خاطرنشان کرد: با 
انجام کار جهادی و انقلابی توســط همکاران قضایی 
و اداری دادسرای مشهد و اســتقرار در سالن کشیک 
دادســرا در دو نوبت صبح و بعد از ظهر پاســخ گویی به 
خانواده های متهمان اغتشاشات اخیر صورت گرفته 
و تاکنون بیش از 8۰ درصد دستگیرشدگان که تحت 
تأثیر فضای مجازی قرار گرفتند و از روی احساســات 
صرفاً وارد اغتشاشات شده اند با صدور قرارهای تأمین 
مناسب فعلا  آزاد شده اند. دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز خراســان رضوی خاطرنشــان کرد: اما  لیدرها و 
افرادی که جان و مال مردم را به مخاطره انداخته اند و 
امنیت جامعه را با رفتار خودشان مخدوش و میلیاردها 
تومان خســارت به امــوال عمومــی و خصوصــی وارد 
کرده اند ، به ویژه لیدرها و نفرات اصلی اغتشاشگر برابر 
قانون و بخشــنامه دادستان محترم کل کشــور با قرار 
بازداشــت موقت ، تا زمان رســیدگی به پرونده آنان در 

محاکم صالحه در بازداشت خواهند بود.
محمدحسین درودی افزود: در روزهای ابتدایی رویداد 
حوادث اخیر بــا افرادی مواجــه بودیم کــه تحت تأثیر 
فضای مجازی و فضای احساسی جامعه قرار گرفته اند 
و از سر ناآگاهی در این اغتشاشــات ورود کردند که بر 
همین اساس با رأفت اسلامی با آنان برخورد شده ، اما 
از این به بعد که دست دشمنان این نظام در این حوادث 
برای همه آشــکار شــده اســت ، دیگر جای هیچ عذر و 
بهانه ای نخواهد بود و چنان چه فرد یا افرادی بخواهند 
با  هر بهانه ای امنیت جامعه را به هم بزنند به شدت با آنان 
برخورد می شود و تا زمان رسیدگی به اتهامات شان ، در 

بازداشت خواهند ماند.
دادستان عمومی و انقلاب مشهد خاطرنشان کرد: طی 
هفته جاری بخشی از پرونده های متهمان اغتشاشات 
اخیر با صدور کیفرخواست برای رسیدگی و صدور آرای 

بازدارنده به محاکم صالحه ارسال خواهد شد.

دانشگاه علوم پزشکی مشهد در بیانیه ای 
اعلام کرد: 

 مداخله نیروهای امنیتی
 در فرایند درمان بی اساس است

 دانشــگاه علوم پزشکی مشهد روز شــنبه در بیانیه ای 
مداخله نیروهای امنیتی در فرایند درمان را بی اساس 
خوانــد و آن را شــایعه پراکنی و شــیطنت رســانه های 
معاند دانســت.به گــزارش ایرنــا،  در این بیانیــه آمده 
است: پنج شــنبه گذشــته حدود ۲۰۰ نفر از پزشکان 
مشهدی با حضور در ســاختمان نظام پزشکی مشهد 
ادعا و درخواست هایی درباره رعایت محرمانگی ارتباط 
پزشک و بیمار، نبود اختلال در خدمت رسانی به هر دو 
طرف درگیر و اســتفاده نکردن از آمبولانس ها توسط 
نیروهای امنیتی داشتند.این بیانیه می افزاید: شنبه 
دانشگاه علوم پزشــکی مشــهد در قالب اطلاعیه ای، 
اظهارات اخیر این پزشــکان درباره مداخله نیروهای 
امنیتی در فرایند درمان و دسترسی به اسرار پزشکی 
بیماران را بی پایه و اســاس خواند. با انتشار این شایعه 
در فضای مجــازی و در میــان مردم، مبنی بــر "انتقال 
نیروهــای امنیتــی بــا آمبولانــس"، بــه ۱۱ دســتگاه 
آمبولانــس که در چرخــه فعالیت بودند آســیب جدی 
وارد شــد و تعدادی از کارکنان خــدوم اورژانس ۱۱۵ 
که هیچ ارتباطی با جریان های اخیر نداشتند، نیز در 
حین مأموریت دچار مصدومیت شدند.دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد در این اطلاعیه تأکید کرده است: در 
مدت وقایع اخیر در هیچ کدام از بیمارستان های تابعه 
این دانشگاه اعم از خصوصی، خیریه و دولتی، نیروها 
و حافظان امنیت حضور نداشته اند و حفاظت از حریم 
بیمارستان ها به عهده کارکنان سخت کوش انتظامات 

بوده است.
این دانشــگاه بیان اتهامات بی اســاس و بدون اطلاع 
برخی اشــخاص در لباس پزشــکی را موجب بدبینی 
به نظام سلامت دانســته و از مراجع قضایی و ضابطان 
و به ویژه ســازمان نظام پزشکی مشــهد خواسته است 

با متخلفان و عاملان بیان این اتهامات برخورد کنند.

۳اقتصادی-سیاسی 
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مصوبه سقف 20 درصدی برای افزایش اجاره بها در مشهد پشتوانه نظارتی قوی ندارد  

سقف لرزان نظارت  بر اجاره بها 
بهــاره موفقــی/ یــک ســقف بالای 
ســر، حســرت ایــن روزهــای اکثــر 
مســتأجران در بــازار مملــو   از گرانی 
مســکن و افزایــش اجاره بهــا شــده 
است. مستأجرانی که برخی از آن ها 
زنان سرپرســت خانــوار، مددجویان 
کمیتــه امــداد و کارگرانــی هســتند 
که تقریباً تمام دســترنج خــود را باید 
بابــت هزینه هــای گــزاف ســقفی 
پرداخــت کننــد کــه زیــر آن کمر خم 
کرده انــد. هرچنــد در اردیبهشــت  
امســال مســئولان با تصویب ســقف 
حداکثــر اجاره بهــا درصــدد مهــار 
ایــن مــوج افسارگســیخته افزایــش 
قیمت اجاره بهــا برآمدند، اما ســقف 
ضمانــت اجرایــی این مصوبــه چنان 
لرزان اســت کــه بنا بــه ادعــای اکثر 
شــهروندان در برخــی از بنگاه هــای 
امــلاک شــهر اجــرای آن به راحتــی 
زیر پا گذاشــته می شــود. با این  حال 
رئیــس اتحادیه امــلاک ادعا می کند 
که از زمان تصویب ایــن طرح تاکنون 
فقط هفت مورد متخلف در این حوزه 
شناسایی شــده اســت، درحالی کــه 
مدیر بازرســی و نظارت اتــاق اصناف 
درباره آمــار تخلف در این بــازه زمانی 
اظهار می کند که طی گشت مشترک 
با اتحادیــه و دیگر نهادهــای نظارتی 
تاکنون ۹۲ پرونده تخلف در این زمینه 
شناسایی شده است! از سویی دیگر، 
با توجه به پیگیری های مکرر روزنامه 
خراســان  دراین بــاره طــی ماه هــا، 
مدیرکل سازمان تعزیرات به بهانه های 
مختلف از پاسخ گویی طفره می رفت. 
این در حالی است که در مصوبه مذکور 
ســازمان تعزیرات حکومتی به عنوان 
یکی از متولیان اصلــی نظارت بر این 
امر مکلف شــد تا با مشــاوران املاک 

متخلف در این حوزه برخورد کند.

گلایه شهروندان از رعایت 	 
نکردن مصوبه سقف اجاره بها در 

بنگاه های املاک
اکثر شهروندان راجع  به رعایت نکردن 
مصوبه ۲۰ درصدی ســقف اجاره بها 
در بنگاه های املاک شهر اظهار گلایه 
می کنند که در زیر برخی از ادعاهای 

این شهروندان را می خوانید:
- »ســال گذشــته خانه ای صدمتری 
بــا ۲۰ میلیون رهــن و اجــاره ماهانه 
دو میلیــون و ۳۰۰ هــزار تومــان در 
منطقه شــیرودی اجاره کــرده بودم. 
همین شــهریورماه در بنــگاه املاک 
اجاره من با مبلغ چهار میلیون و۳۰۰ 
هزار تومان تمدید شــد. او می گوید: 
بنگاه هــای امــلاک اصلًا ایــن قانون 

۲۰ درصد افزایش اجاره بها را رعایت 
نمی کننــد. این مصوبــه در حد اخبار 
در رسانه هاست و عملًا در بازار اجاره 
مســکن دو برابر دریافــت می کنند و 
یکی، دو مورد هم نیســت. چه کسی 
می گوید این ســقف اجاره بها رعایت 
می شــود؟ تــازه بنگاه هــای امــلاک 
بــه صاحبخانــه هــا راهــکار نشــان 
می دهند.  شما سری به حاشیه شهر 
بزنید ایــن موارد غوغــا می کند حتی 
در بنگاه هایشان سیســتم ندارند چه 

کسی باید بر این ها نظارت کند؟«
- »خانه ای 7۵ متری در خیابان امام 
رضا)ع( را سال گذشــته به  مبلغ ۱۰ 
میلیــون تومان و یک میلیــون و ۴۰۰ 
هزار تومان رهن و اجــاره کرده بودم. 
امســال که بــرای تمدید آن بــه بنگاه 
امــلاک مراجعه کــردم اجاره ام ســه 
میلیــون و ۲۰۰ هــزار تومــان تمدید 
شد. وقتی هم به صاحب بنگاه املاک 
مصوب ۲۰ درصد اجاره را خاطرنشان 
کــردم، در پاســخ بــه مــن گفــت اگر 

نمی خواهید تشریف ببرید«.
- »در خیابــان امام رضــا خانه ای 6۵ 
متری را با مبلــغ ۳۰ میلیــون رهن و 
ماهانه یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان  
اجــاره کرده بــودم اما حــدود یک ماه 
پیش با مبلغ سه میلیون تومان اجاره را 
تمدید کردم. در همه بنگاه ها وضعیت 
همین طور است و برای همین مجبور 

به تمدید قرارداد شدم«.  
- »خانــه 8۰ متــری در قاســم آباد که 
باقیمت ۳۰ میلیون رهن و دو میلیون 
اجاره کرده بودم همین مرداد که برای 
تمدید اجاره رفتم اجاره ماهانه ام چهار 

میلیون تومان شد«.

 شناسایی 92 پرونده تخلف	 
 از اردیبهشت  تاکنون

امیر دلداری، مدیر بازرسی و نظارت 

اتــاق اصنــاف مشــهد دربــاره تعداد 
پرونده هــای تنظیم شــده از زمــان 
اجرای مصوبه سقف اجاره بها تاکنون 
می گوید: درگشت مشترک با اتحادیه 
و دیگر واحدهای نظارتی حدود هزار 
و ۳8۰ بازرسی انجام شده که درباره 
موضوع ســقف اجاره بهــا ۹۲ پرونده 
به ارزش ریالــی یک میلیــارد و ۵6۳ 
میلیون و 6۰۰ هزار ریال تنظیم شده 
اســت. همچنیــن حــدود۱۰ واحــد 
صنفی هم دربــاره این موضوع پلمب 

شده اند.

تمدید خودکار اجاره ها طی 	 
امسال

عیدی، رئیس اتحادیه املاک مشهد 
درباره ضمانــت اجرایی ایــن مصوبه 
می گویــد: هــم اکنــون تمــام نهادها 
حتی شــورای حل اختــلاف پای کار 
هستند. ضمن این که کارگروه ستاد 
تنظیم بازار کامــل در این بحث فعال 
است. ما هم اگر موردی باشد بررسی 
می کنیم و به تمام گزارش های رسیده 
ورود کرده ایم، اما موردی نداشــتیم. 
مگر این که خود طرف ها طی توافقی 
قیمت بالاتری لحاظ کرده باشند که 

در بنگاه املاک ثبت نمی شود.
وی خاطرنشــان کرد: ناگفتــه نماند 
که اصلًا نیــازی هم به تمدید نیســت 
و به صــورت خودکار امســال با لحاظ 
همان ۲۰ درصد تمدید می شود. اگر 
مستأجر بخواهد ســاکن باشد حتی 
موجــر نمی تواند آن هــا را مجبــور به 
تخلیه کند، مگر بر مبنای استناداتی 

که در این مصوبه لحاظ شده است.   
رئیس اتحادیه املاک مشــهد درباره 
رعایــت نکردن ایــن مصوبه از ســوی 
برخی از بنگاه های املاک می گوید: 
مــن ایــن را بعیــد مــی دانــم و چنین 
گزارشی ندیدم. در ماه گذشته ما سه  

تا چهار مورد تخلف و از زمان تصویب 
قانون هم فکر می کنم  شــش تا هفت 
مورد بیشتر تخلف نداشــتیم.  موارد 
متخلف را هم اعمال ماده ۲8 می کنیم 
 کــه بــه پلمــب واحــد صنفــی منجــر 
می شــود که در مرحله اول یک هفته 
پلمب می شــود، اما مشــمول جریمه 

مالی نمی شود.

پیشنهاد واریز اجاره بیش از 20 	 
درصد به حساب دادگستری

بــه  راهکارهایــی  ارائــه  در  وی 
شــهروندان درباره پیشــگیری از این 
تخلف می گویــد: ما به مســتأجرانی 
که برای مشــاوره مراجعــه می کنند، 
تذکــر می دهیــم کــه تحــت هیــچ 
شــرایطی امســال تخلیه نکنند. اگر 
واقعاً تشخیص می دهید بنا به دلایلی 
صاحبخانه خودش خانه را لازم دارد، 
در دادگاه قضایــی مســتندات شــان 
باید ارائه شود. حتی نظر حقوق عامه 
دادگاه ایــن بود که شــماره  حســابی 
هم بــه ما بدهند کــه اعلام کنیــم تا از 
این به بعد اگر کســی مبلغــی بیش از 
۲۰ درصد تقاضا کرد، با احتساب آن 
۲۰ درصد ماهانه اجاره را به حســاب 
دادگســتری واریز کند که متأســفانه 
دراین بــاره هنــوز چیزی به دســت ما 
نرسیده است. درواقع این موضوع را 
ما در جلسه ای پیشــنهاد دادیم و قرار 
شد چنین اتفاقی هم رقم بخورد. وی 
می افزایــد: به بعضی مســتأجران که 
دغدغه ایــن موضــوع را دارنــد اعلام 
می کنم کــه فقــط یــک اظهارنامه به 
موجر بزنند که با توجه به این مصوبه تا 
حداکثر ۲۰ درصد حاضرم اجاره بها را 
افزایش دهم. خانه را نیز تخلیه نکنند 
چون کسی نمی تواند آن ها را مجبور 
به تخلیه خانه کند، اما برخی هم ازنظر 
شــرعی یا در نظر گرفتن ملاحظاتی 

خودشان اقدامی نمی کنند اما مصوبه 
به قوت خود باقی اســت و تا آخر سال 

ادامه دارد.

مسئولان تعزیرات استان 	 
پاسخگو نیستند

با توجه به تماس های مکرر شهروندان 
به روزنامه خراسان و درخواست آنان 
مبنــی بــر پیگیــری خراســان درباره 
افزایش اجــاره  بهــا و رعایــت نکردن 
افزایــش  بیســت درصدی  قانــون 
اجاره بها از ســوی بنگاه های املاک، 
روزنامه خراســان از ماه های گذشته 
به منظــور شــفافیت افــکار عمومــی 
درصدد پیگیری این موضوع برآمد، اما 
هر بار به دلیل پاسخگو نبودن مدیرکل 
سازمان تعزیرات استان و طفره رفتن 
وی از پاســخ بــه بهانه هــای مختلف، 
این امر تحقق نمی یافت. طی آخرین 
تمــاس ما بــا دفتــر وی در روز شــنبه، 
مدیــرکل تعزیــرات به بهانــه ای دیگر 
نیز از پاســخ طفره رفت و درخواســت 
کرد سوالات به صورت کتبی به دفتر 

تعزیرات حکومتی ارسال شود.

آیا این مصوبه ضمانت اجرایی 	 
دارد؟

بر اساس جزئیات جلسه تنظیم بازار 
در تاریخ ۲۹ اردیبهشت  سال ۱۴۰۱،  
سقف افزایش اجاره بهای مسکن در 
ســال ۱۴۰۱ نســبت به اجاره بهای 
ســال ۱۴۰۰، در تهران حداکثر ۲۵ 
درصــد، در کلان شــهرهای بــالای 
یک میلیون نفر جمعیــت ۲۰ درصد 
و دیگر شــهرها ۱۵ درصد به تصویب 
رســید.هرچند مطابق قانــون موجر 
طبق شــرایط خاصی می تواند حکم 
تخلیه بگیــرد اما در هر صــورت برای 
رفع این مســائل و اجــرای دقیق این 
مصوبه مســئله نظارت های ســخت و 
جدی تر بر واحدهای صنفی بنگاه های 
املاک به عنوان محل قانونی تنظیم 
قراردادها  لزوم بیشــتری مــی یابد تا 
از چالش هــای موجــود جلوگیری به 
عمل آید. بنابراین آن طــور که به نظر 
می رســد مصوبه هایی که بــرای این 
موضوع تعریف شــده، چندان که باید 
اجرایی نمی شود و آن طور که نماینده 
اتاق اصناف در اتحادیه املاک مشهد 
در گزارش روزنامه خراسان با عنوان 
»افزایش قیمت اجاره ها تا ناکجاآباد« 
اردیبهشــت   ۲۵ در  )منتشرشــده 
 امسال( درباره پیگیری های مسئولان 
اظهار کرده بود: پیگیری هم اگر داشته 
باشــند روی کاغذ اســت و روی کاغذ 

نمی توان کاری انجام داد.

حمیدی/رئیــس انجمــن انبوه ســازان اســتان 
معتقــد اســت مفــاد قراردادهای نهضــت ملی 
مســکن ایرادات حقوقی جــدی دارد و نرخ های 
تعیین شده باید متغیر باشد. به گزارش خراسان 
رضوی، کمبود مسکن در کلان شهرها به دلیل 
توسعه شهرنشینی و مهاجرت به شهرهای بزرگ 
طی چنــد دهه اخیــر همــواره دولت هــا را بر آن 
داشته که با ساخت شهرک ها و شهرهای اقماری 
بتوانند این کمبود را به نوعی پوشش دهند ولی 
اجرای ضعیف و گاهی  بدون پشتوانه مطالعاتی 
یا مکان یابی درست  ساخت وسازها باعث شده 
نگاه کارشناسان و حتی مردم درباره این طرح ها 
چنــدان مثبت نباشــد. طــی یک دهه گذشــته 
طرح های ملی مسکن با عناوین مختلفی مطرح و 
اجرایی شدند که نمونه اخیر آن در دولت سیزدهم 
نهضت ملی مسکن است که بناست در قالب این 
طرح طی چهار ســال فعالیت دولت ســیزدهم، 
چهار میلیون مسکن احداث شود و سهم استان 
خراســان رضوی از ایــن طرح ۴۰۰ هــزار واحد 
مسکونی است. طرحی که قرار است با مشارکت 
بخش خصوصی و تأمیــن زمین از ســوی دولت 
اجرایی شــود ولی بعد از گذشــت شــش مــاه از 
آغاز آن هنــوز آن چنان کــه باید عملیاتی شــدن 
آن به چشم مردم نیامده اســت. یکی از بازوهای 
اجرایی این طرح ،  انبوه سازان استان هستند که 
رئیس انجمن این فعالان ساخت وساز انتقاداتی 

جدی به آن دارد.محمود پژوم به خراسان رضوی 
می گویــد: ایــرادات حقوقــی فراوانــی در مفاد 
قراردادهــای نهضت ملی مســکن وجــود دارد 
کــه حتــی کارشناســان راه و شهرســازی نیز به 
 وجود این ایرادات اعتراف می کنند اما با توجه به 
عجله هایی که در اجرای این طرح وجود دارد به 
رغم تأکیدات صورت گرفته از مقامات کشوری 
می بینیم بوروکراسی اداری به گونه ای است که 
این ایرادات هنوز بر طرف نشده اند هرچند وعده 

داده اند که برطرف خواهند شد.

نرخ ها باید متغیر باشد	 
عضو هیئت مدیره کانون سراسری انبوه سازان 
کشــور نرخ های تعیین شــده برای ساخت وساز 
در این طرح را نقد می کند و می گوید: قیمت هر 
مترمربع ساخت وســاز در نهضت ملی مســکن 
۴.۵ میلیون تومان تعیین شده و نرخ تعدیل آن بر 
اساس سه ماهه آخر ۱۴۰۰ مشخص شده است. 
این که برای همه استان های کشور و همه سطوح 
یک نرخ ثابت را تعیین کرده اند ایراد جدی است، 
برخی از استان ها مانند خراسان جنوبی در خود 
استان به تعدیل قیمت اقدام کردند و قراردادها 
ابلاغ شد و لازم است در استان خراسان رضوی 
نیز این کار انجام شود و نرخ ها برای ساخت وساز 
متغیر شود.پژوم می گوید: اعتقاد ما بر این است 
که ساخت وساز مسکن باید باقیمت منطقی در 

نظر گرفته شــود و بحث ارزانی و گرانی نیســت 
بلکه باید ساختمان حداقل کیفیت برای استفاده 
۳۰ و ۴۰ ســال را داشــته باشــد این موضوع   در 
مسکن مهر رعایت نشد و در این طرح نیز کیفیت 
ســاختمان خط قرمــز انبوه ســازان اســت و اگر 
بناست نرخ هایی در نظر گرفته شود که نتوان بر 
اساس آن ها یک مســکن باکیفیت احداث کرد 

مشارکت نخواهیم کرد.
رئیس انجمــن انبوه ســازان اســتان می گوید: 
ســاخت چهــار میلیــون مســکن بــه رغــم تمام 
وعده ها ممکن نیست مگر این که دولت بخواهد 
واحدهای ۴۰ متری و ۵۰ متری ساخته شــده 

در آمارهــای خود بیاورد اما ســاخت واحدهای 
مسکونی باکیفیت در نهایت تا سقف دو میلیون 
واحد محقق خواهد شــد و این امر برای استان 
خراسان رضوی هم صدق می کند.عضو شورای 
مسکن استان می افزاید: شورای مسکن استان 
باید پیگیری کند و اختیارات تامــی را از وزارت 
راه و شهرســازی اخــذ کند تــا درباره مســائلی 
مانند اصلاح مفاد قراردادها که ایرادات حقوقی  
دارند یــا متغیــر بــودن نرخ های ساخت وســاز 
تصمیم گیری کند زیرا اگر این رویــه ادامه یابد 
قطعاً هزینه های ساخت وســاز در آینده بیشــتر 

خواهد شد.

رئیس انجمن انبوه سازان استان 

مفاد قراردادهای نهضت ملی مسکن ایرادات حقوقی جدی دارد 


